

[本期目录](#) | [下期目录](#) | [过刊浏览](#) | [高级检索](#)[\[打印本页\]](#) [\[关闭\]](#)**激光技术****高效三通光参量啁啾脉冲放大器**李晓莉^{1,2};石顺祥¹;刘红军²;赵卫²

1. 西安电子科技大学技术物理学院, 陕西西安710071;

2. 中国科学院西安光学机密机械研究所瞬态光学与光子技术国家重点实验室, 陕西西安710119

摘要:

为了提高信号光与抽运光在时域上的匹配, 提高放大系统的增益, 提出了三通光参量啁啾脉冲放大的方法。实验中, 信号光在一块晶体内被一抽运光在完全相位匹配的条件下放大了三次, 总放大增益为 3.7×10^7 , 能量晃动小于3%rms, 放大后的信号光谱宽为30nm, 压缩后的信号光脉宽为82fs。实验结果表明: 采用三通光参量啁啾脉冲放大方法, 有效地抑制了放大过程中参量荧光对放大过程的影响, 在抽运光强为350MW/cm²时, 参量荧光仅占输出总能量的1%。

关键词: 激光放大器 参量振荡器与放大器 超快激光 超快技术**High efficient triple-passed optical parametric chirped pulse amplification**LI Xiao-li^{1,2}; SHI Shun-xiang¹; LIU Hong-jun²; ZHAO Wei²

1. School of Technique Physics, Xidian University, Xi'an 710071, China;

2. State Key Laboratory of Transient Optics and Photonic Technology, Xi'an Institute of Optics and Precision Mechanics, CAS, Xi'an 710068, China

Abstract:

A triple-passed non-collinear optical parametric chirped pulse amplifier is presented. The signal was triple-passed amplified in a single nonlinear crystal by a long pump pulse, in which the signal and pump pulses of each pass were completely phase matched in the plane to have the maximum of the effective nonlinearity. The total net gain higher than 3.7×10^7 , single pulse energy exceeding 3.7mJ with fluctuations less than 3%rms, 30nm amplified signal spectrum and recompressed pulse duration of 82fs were achieved. With this system, the parametric fluorescence is less than 1% of the total output pulse energy when the pump intensity is 350MW/cm².

Keywords: laser amplifier parametric oscillators and amplifiers ultra-fast laser ultra-fast technology**收稿日期** 修回日期 网络版发布日期**DOI:****基金项目:**

通讯作者: 李晓莉(1974-), 女, 陕西渭南人, 博士研究生, 主要从事超短激光脉冲及放大技术的研究工作。

作者简介:

作者Email: lxl8201@sohu.com

参考文献:

- [1] DUBIETIS A, JONUS AUSKAS G, PISKARSKAS A. Powerful femtosecond pulse generation by chirped and stretched pulse parametric amplification in BBO crystal [J]. Opt. Commun., 1992, 88(4-6): 437-440.
- [2] ROSS N, COLLIER J L, MATOUSEK P, et al. Generation of terawatt pulses by use of optical parametric chirped pulse amplification [J]. Applied Optics, 2000, 39(15): 2422-2427.
- [3] KIRIYAMA H, INOUE N, AKAHANE Y, et al. Prepulse-free, multi-terawatt, sub-30-fs laser system [J]. Opt. Express, 2006, 14(1): 438-445.
- [4] LIU Hong-jun, ZHAO Wei, YANG Yan-long, et al. Matching of both group-velocity and pulse-front for

扩展功能**本文信息**

▶ Supporting info

▶ PDF(1053KB)

▶ [HTML全文]

▶ 参考文献[PDF]

▶ 参考文献

服务与反馈

▶ 把本文推荐给朋友

▶ 加入我的书架

▶ 加入引用管理器

▶ 引用本文

▶ Email Alert

▶ 文章反馈

▶ 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

▶ 激光放大器

▶ 参量振荡器与放大器

▶ 超快激光

▶ 超快技术

本文作者相关文章

▶ 李晓莉

▶ 石顺祥

▶ 刘红军

▶ 赵卫

PubMed

▶ Article by Li, X. L.

▶ Article by Shi, S. X.

▶ Article by Liu, H. J.

▶ Article by Zhao, W.

ultrabroadband three-wave-mixing with noncollinear angularly dispersed geometry [J]. Applied Physics B, 2006, 82(4): 585-594.

[5] 高艳霞, 赵改清.高能量高峰值功率激光系统的稳定性研究 [J].光子学报, 36(8): 1389-1392.

GAO Yan-xia, ZHAO Gai-qian. Gain stability of the small signal in OPCPA with periodically poled LiNbO₃ [J]. Acta Photonica Sinica, 36(8): 1389-1392. (in Chinese with an English abstract)

[6] WITTE S, ZINKSTOK R Th, HOGERVORST W, et al. Generation of few-cycle terawatt light pulses using optical parametric chirped pulse amplification [J]. Opt. Express, 2005, 13(13): 4903-4908.

[7] LIU Hong-jun, ZHAO Wei, CHEN Guo-fu, et al. Experimental and theoretical analysis of nondegenerate ultrabroadband chirped pulse optical parametric amplification [J]. Chin. Phys. Lett., 2004, 21(1): 94-97.

[8] ISHII N, TURI L, YAKOVLEV V S, et al. Multi-timilli-joule chirped parametric amplification of few-cycle pulses [J]. Opt. Lett., 2005, 30(5): 567-569.

[9] WANG Hong-ying, LIU Hong-jun, LI Xiao-li, et al. Non-collinear CPOPA seeded by an Yb³⁺-doped self-starting passive mode-locked fiber laser [J]. Opt. Express, 2007, 15(8): 4493-4498.

[10] ZINKSTOK R T, WITTE S, HOGERVORST W, et al. High-power parametric amplification of 11.8-fs laser pulses with carrier-envelope phase control [J]. Opt. Lett., 2005, 30(1): 78-80.

[11] 王红英, 刘红军, 李晓莉, 等.宽带光学参变啁啾脉冲放大系统的色散控制 [J].光学学报, 2007, 27(7): 1338-1343.

WANG Hong-ying, LIU Hong-jun, LI Xiao-li, et al. Dispersion control in broadband optical parametric chirped-pulse amplification laser system [J]. Acta Optica Sinica, 2007, 27(7): 1338-1343. (in Chinese with an English abstract)

[12] STEPANENKO Y, RADZEVICZ C. High-gain multi-pass noncollinear optical parametric chirped pulse amplifier [J]. Appl. Phys. Lett., 2005, 86(21): 211120-211123.

[13] STEPANENKO Y, RADZEVICZ C. Multipass non-collinear optical parametric amplifier for femtosecond pulses [J]. Opt. Express, 2006, 14(2): 779-785.

本刊中的类似文章

Copyright by 应用光学